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2022 októberében utaztam ki Szlovéniába Erasmus program keretein belül, és tanulmányaimat 

a Maribori Egyetemen folytattam.  A helyszínválasztás oka elsősorban tanulmányi volt, mivel 

BA szakon angol nyelven Szlovénia kínált Művészettörténeti oktatást. A kiutazásomat 

megelőzően az adminisztrációval számos probléma akadt, a kinti egyetemmel nehéz volt 

felvenni a kapcsolatot, akadozott a kommunikáció, az E-mailjeimre előfordult, hogy hetekig 

nem válaszoltak. A dokumentumaim elküldésére újra és újra csak annyit mondtak, hogy nem 

tettem meg. Eredetileg kollégiumba jelentkeztem, melyre a jelentkezést a megcsúszott 

adminisztráció miatt csak késve tudtam megindítani. Sajnos ebben az ügyben is csak későn 

kaptam választ, a tervezett kiutazásom előtt 5 nappal közölték velem, hogy nem tudnak 

elszállásolni teltség miatt. A rövid „határidő” miatt azonban diákszállást vagy egyéb lakhatási 

lehetőséget nehezen tudtam találni, végül egy szobát béreltem tartózkodásom alatt, melyet egy 

facebook-os csoporton keresztül találtam, mely a tervezettnél nagyobb kiadást jelentett.  

Az egyetem által szervezett „wellcome week” programokon nem tudtam részt venni mivel 

mikor én kiutaztam már nem lehetett jegyet kapni. Szerencsémre az egyetemi Erasmus 

chatcsoporton keresztül összeismerkedhettem hasonló helyzetben levő Erasmus-os diákokkal, 

akikkel hamar összebarátkoztunk és közösen szerveztünk saját magunk számára találkozót, és 

később programokat. Velük tartózkodásom végéig megmaradt a kapcsolatom, és volt 

szerencsém egy szoros baráti társaság tagjának lenni. Velük fedeztük föl Maribort, a Szlovén 

Alpokot, a közeli hegyeket, a város éttermeit és kocsmáit, valamint később Budapestre is 

elkísértek a hazautazásomat követően meglátogatni engem. 

Az orientációs előadáson közölték velünk a legfontosabb tudnivalókat, a további 

adminisztrációs teendőket, például a Residence permit és a diákigazolvány igénylését. Egy 

rendkívül pozitív tulajdonsága a szlovén oktatási rendszernek, hogy minden diák egy online 

azonosítási számnak köszönhetően egy app segítségével az egyetemi városok legtöbb 

éttermében (Maribor és Ljubiana) fix és olcsó áron étkezhet. Ez rendkívül nagy segítség volt, 

mind a kiadások csökkentése, mind a változatos étkezés szempontjából, továbbá rendkívül jó 

lehetőséget nyújtott a szocializálódásra diáktársaimmal. Az egyetem biztosított félév közben is 

egyéb programlehetőségeket, például egy „international dinner party-t”, kirándulásokat (ezeken 

sajnos azok költségessége miatt nem tudtam részt venni), továbbá sportolási lehetőségeket, 



melyek közül legtöbbször a jégkorcsolyázást vettük igénybe barátaimmal, melyen egy előzetes 

regisztráció mellett ingyenesen részt lehetett venni.  

Úgyszintén az orientációs előadáson derült ki, hogy a Faculty of Arts-on, ahol én tanultam, az 

órákat általában nem angolul tartják meg, hanem szlovénul az eredetileg hirdetettel ellentétben, 

így az órákon részt venni nem kötelező (inkább mondhatjuk úgy is, hogy felesleges). Barátaim 

elmondása szerint más karokon ez a probléma nem volt ennyire hatványozottan jelen, legtöbb 

órájuk meg volt tartva angolul, csupán nekem sikerült olyan szerencsétlenül választanom 

kurzusaimat, hogy végül úgy esett, hogy mindegyik szlovénul volt. A tárgyak nyelve felől és a 

teljesítés módjáról minden külföldi diáknak egyesével kell felvenni a kapcsolatot tanáraival, 

hogy kiderítse, hogy mi a specifikus helyzet, mi az óra teljesítésének módja, mely a legtöbb 

esetben egy beadandó, egy személyes előadás és egy vizsga volt. Ezeket az előadásokon és 

vizsgák nagyjából megegyeznek a szlovéniai diákok követelményeivel, melyet egy kicsit 

indokolatlannak tartottam, adva, hogy velük ellentétben én nem tudtam részt venni az órákon 

és egyéb segítséget is csak limitáltan (vagy szlovénul) biztosítottak, a megadott kötelező 

olvasmányok nagy része szlovénul volt, vagy nem megtalálható Nagy volt a szórás a tanárok 

hozzáállását illetően. Volt olyan, akivel egyáltalán nem volt személyes kontaktom a félév során 

és először a vizsgán találkoztam vele, de volt olyan órám is, ahol egy-két alkalommal 

személyesen is részt vehettem, hogy meg tudjam tartani az előadásom, és egyik tanár órán kívül 

személyes megbeszéléseket biztosított nekem az olvasmányok és az órai anyag átbeszélésére. 

Az egyik művészettörténeti órám keretein belül volt lehetőségem a többi diákkal együtt 

ellátogatni Ljubianába a Szlovén Nemzeti Galériába.  

Az órák elmaradásának pozitív oldalát nézve, az emiatt rám szakadt sok szabadidőben volt 

alkalmam felfedezni a város rejtettebb zugait, kávézókat, kiállításokat, koncerteket, 

kirándulóhelyeket melyekre egy pár napos nyaralás alatt nem feltétlenül lenne alkalom, így 

tartózkodásom alatt teljesen magaménak érezhettem a várost, otthonosan mozogtam benne. 

Összességében vegyesek a tapasztalataim Maribori tartózkodásomat illetően, egyrészt számos 

problémát és nehézséget okozott számomra, a tanulmányaimban nem feltétlen mondanám hogy 

segítségemre volt, azonban sok más élménnyel lettem gazdagabb, melyek határozottan 

pozitívak, és örülök hogy részesük lehettem. 

 


